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Whereupon,

PAUL N. YLVISAKER
ARD
JOEL H. STERNS
called as witnesgses, Guly sworn, testified as follows:
EXAMINATION
MR, JAFFE: Mr. Yivisaker has informed

the Commission that he has with him a statement
of the chronclogy of the events ag he recollects
them in Plainfleld. I have informed Mr.
Yivigaker that the Commission is primarily in-
terested in his activities in Plsinfield during
July of 1967 at this time, He has testified

on previous occasionsg sbout many other matters
of interest to the Commigsion.

~ I have asked Mr. Yivisaker to give us
that statement which will be made part of the
record of this Commission, and I wonder if at
this time we can mark it in evidence and have
Mr. Ylvisgaker sunmarize f@é us the contents of
the statement and his participation in the
Flainfield situation.
(EXHIBIT KQ. C-64 WAS RECEIVED IN EVIDENCE,)

you, Mr. Jaffe,
I have asked that Joel Sterns with me also be
sworn to describe at the sppropriste time his
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place and his role in it.

et me go baek roughly over the chrenoslogy
as I recall it as the sgtatement brings it out,

ME,JAFFE: Off the record.

(Discussion off the record)

WITKESS YLVISAKER: My role in the
Plainfield thing begins very early on Monday
morning.

By Mr. Jaffe:
Q That would be July 177
A Yes. lLet me first state where we vere and

| the mood of the situation., Ve were at that time for the

second day in the command post at Newerk. We had reached
there where we were faced with what T would deseribe as

pood at that time was how can we

over-egealation and the

begin to reduce the provocation to further conflicet in

|| Bewark.

Msy I go off the record?
" (Discussion off the record)

WITHESS YLVISAKER: Ve were at that point
in Newark at the decision to de-egcalate and to
try to invite the community back onto the
streets under a normal pattern of living.
Normalcy, we feel, at that point was the
greatest protection we had against further
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conflict and provocation.

In these discusgsions I had participated
with the Governor, with Colonel Kelly, and
with others on the Governor's gtaff and wmy
staff, Clearly we had reached that point where
our concern now was with having established
basic security, the streets secure and the rest.

We now wanted to reduce the provocation, work

with the community and Colonel XKelly, and we
had egtablished what I thought at this time

wag a very good working relationship.

Certainly the Covernor wes finding the value
of having our department inwalvaﬁ because we
did have access t@yﬂams pembers of the commu-
nity, We had an outlook which, because of our
tunatimn, was more Lo the point of getting
discusslions going, listening to grievances and
seeing about the longer term prospects after
the violence had subsided.

b 80 thiavig the moods a great concern about
trylng to temper the gimamom I had besn wih
the G@veraprlghgtﬂmighz‘amé quite late and wert
back to t?&nak&rg;fraat Hotel, I think probably
had not gotten to bed until shout three o'clock

in the morning, and with me Mr, Joel Sterns and
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Jack Gleason of my staflf,

It was about five o'clock in the morning
when I got & call from larry Bilder, the
Governor's secretary, very urgently saying,
"You have got to get im Plainfield amd you have
got to get going to establish some kind of
communications with the community over there
and centinue the kind of work you have been
doing in Newark.,"

I called Joel Sterns immedimately and Jack
Gleason and between five and six ofecloeck in
the morning, and at the same time called back
gome of my staff in Trenton to find out who we
might have who could go into the community,
ebviously Negro, and establish some kind of
communications.

© The reason I wasg calling for additional
persomnel was because ve were overcommitted in
Newark. In those forty-eight hours we had
drawn one urtex’aaethﬁrvtwﬁﬁ:aar staff in the
Newark situation. For example, Jim Blair, who
had been in Newark, came over there and lelped
us with many of the negotiations, working
a&xawteruaﬁhtﬁkn Governor. Jim wes fully tied
up and our staff was fully tied up in Newark.
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I needed gomebody lse. One of the persons whom
I consulted mentioned Don MeDonald whom I had
not wet up to thie point. He had been hired by
the 8tate OEC before I came on as commisslonesn
and it was told to me that he had done some very
effective work of this kind in Vatte. I got
hold of Don Mclonald and two other people and
then went down to breakfast, having alerted
McDonald , went down with Joel Stems snd Jack
Gleason to meet with the Governor, Colonel Kelly
and others.

Colonel Kelly had been sent that night to
Plainfield after the policeman had been brutally
beaten to death, end he had to find out what the
situation was. By this time he had put the
State police into Plainfield after some ques~
tioning whether it wes necessary.

At breakfast that morning Colonel Kelly

" briefed us as to what the situation wes in

Plainfield. There had been at this time firing
in the firehouse. There had been the murder of
the policeman, &nd we went through the detalls
of it with him, He was pretty well exhausted,
and after that briefing went to bed. Jsel and
Juck went ‘Slmost inmediately to Plainfield where
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they reconnoitered with Joln Martin of our
staff, Don McDonald and Mrs. Warlock, my
administrative assistant who lived in Plainfield.
At this point probably Joel could briefly
summarize the events of that day because he 1s
in charge now in Platnfieid; I have gone back
to the command post in Newark and asctually
repained in Newark until later that afternoon,
Probably, Joel, you ought to take it.
By Mr. Jaffe:
Before your staff went down to Plainfield, the

| precipitating factor was the phone call from the Covernoe's

n&ﬁretary?

A

Yeg, Larry Bilder, who said we had to move in

and start the communications, the Governor and Colonel

Kelly saying that we are now going to have this kind of

{| # Joint working relationship, and it is really under

instructions now from the Governor, with full knowledge

of Colonel Kelly snd his willing participation, that we

went over to Flainfield.

Q

mv 5'@&!"@0;

v MR, DRISBCOLL: Geting back to the comman

SAKER: The Governor, and in
ain tems, I might add,
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MR, DRISCOLL: VUasg 1t quiet and orderly?

WITNESS YLVISAKER: By this time?

MR, DRISCOLL: Yes.

WITHESS YLVISAKEER: Yes., As a matter of
faet, within twmtwamur‘mmm of thig time I
think they left the command post. .

MR, LEUCHTER: This is now Monday?

NITNESS YLVISAKER: The decision had been
made that night. The exact chronology escapes
me, but very recently bvefore the decision had
besn made to begin removing the targets from
the sniper fire on the assumption if you pulled
out, normaley would resume, People wers hundzy
and tired, and there were 2ll the forces that
would go with you in that cage.

MR. DRISCOLL:  You mentioned sniper fire.
Did you ever wilth your own eyes gee or with yoar
own ears hear gniper fire?b?

v WITHESS YLVISAKER: In Newark?

MR, DRISCOLL: Yes.

oo WITNESS YLVISAKER: No, I camnnot say I did.
1 went through all the sreas. I came in thig
on forty-eight hours before, had ridden with
troopers from the Newark Airport down to the
command post, . Most of my work was in the command




10

11

12

13

14

15

16

17

18

19

20

21

22

w0

24

25

Yiviaaker 157

post.
v The reason I hesitated, I was trying to

recall on any\mf'thmaa drives in or out whethe
I had sctually seen or heard any action of this
kind., Certainly I never sew & sniper., On

several occazions I do remember fusllades going

on as I went through the eity. You could hear

rpeeagional rifle crackle, but I pregsume most

of this was the National Guard or watever

answering fire. At no peint did I stand or

- watch or hear something I could identify as a

sniper. Bubt smost of my time was in the command

post.

. MR« DRISCOLL: «In the eom

- hear any authorization for the National Guard

“bo deliver rigles to the Etate police, and

anmunitiont

¢ WITNESS YLVISAKER: I certainly remember

. none of that. I was mostly concerned with the
¢ woarrangements that had to be got forward on the
- emergency food distribution, on getting the
- members of the commumnity with armbends to get
“vout in the streets and to begin trying to calm
Wil the residents. We head been down in City Hall
vat & meeting which had been arranged to set up
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such conditions, but that was mostly on the
civilien side and not on the military.
By ¥r. Jaffe:

< Mr. Sterns, you were going to relate to us the
meeting on Mondey momming im Plainfield.

k (Mr. Stermms) I guess I pick up at the point
where we were briefed by Colonel Kelly in the dining room
of the Fobert Treat Hotel. He went over the situstion
and things that hsed happened the night before. including
the theft of the rifles and the area in which the violenes
had taken place, concerned that there was rno commmnication
or identification; nobody knew what wes soing to happen
that night; could we find any people in the community
who would kmow what the feeling of the community was,
who are the ringleaders, was this likely to happen again,
etc. He showed us a map of the area. He told us to get
in touch with Ceptain Ghurkin who wes in charge of the
State police at Plainfield when we arrived. We left at
8100 A.M. or 8:30 A.M. and went first to the home of Mrs.
¥arlock who lives im Plainfleld, is a membder of sur
department, and was a convenient place to meet,

There, in addition to Mr. Gleason, who dropped up
from Newark, with me were Mr. MeDonald snd Mr. John Martin,

| both employees of our department. I asked Mclonald and

in, who bad both been involved, had come to the Office




.10

! 11
| 12
£
o

15
16
|
| 18

19

20

2
2@ 0

i 23 |

Bterns 159

of Economic egywrtaaity@ were employees of it and who hal
sope knowledge of the local community sction orgenization,
to try end search out the people who were involved in that
| organization. There had been some stuff about education.
As 8 matter of fact, the same Title I that was telked
about & little bit earlier was & problem, and Martin had :
been one of the principal people there working out there.
l‘ 8o they went off to try to loock up memebers of the
|| organization, and ¥r. Gleason and myself went over to the
police station. We talked to Captain Ghurkin who told us
| essentially nothing wore than what Colonel Kelly had said,
| and that they didn't know whet to expect that night, but
“theyﬂmamu prepared for more rioting, ete.
| We talked to the local desk officer. There was ne |

| help in terms of kmowing any plece to turn from

our point
|| of viem. We rode through the area. The area was not

|| sealed off. Ve were able to ride through, see sowe of the
|| damage, did not see any people on the street or anything

| of that nature. The only lead we had to follow up was &
|Davia Hardy, who was @ reporter for the Plainfleld Courier,
| who had been on television the night before and had mede

|| some statements in the press about the nature of the
??xw&tmms and sald he had lived within the area. We went

H Sl oam telescoping the whole moming's events, If you
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|
| want ‘the detail, I can give it, but I am trying to hit

|

| the highlights.
| " %We finally caught up with him after some looking
| when he came into his Job at the Plainfield Courler at
noon, He gave us & rather detalled exposition of what
| he thought the problems were, and he gave up the lmmediate
| proximate cause of the rioting was the fact that & group
of people had been chased cut of the county park where they
| were trying to hold a protest meeting and they did not

have & pernit and thet was sort of a last resort. When
they é:mm 't meet in protest, they decided tohell with
| 4% and they were really going to go to town.

' We knew some of the details of what had bappened. We
asked bim if he could identify any people in the emﬁhity
who were more or less -~ first we talked sbout ringleaders,
who had stolen the weapons. He didn't have snything to
say on that,

Secondly we talked about people who possibly knew the
Rood of this community, that is, the cordoned off area ‘
|| and what might happ

. He mentioned a fev names, and I

|| ean provide them. OUne, & young person, a student
| President of the NAACP, & couple of other people. He .
| indicated he would be willing to g into the area and
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7 |l thing I remember at the briefing.

16l

We immediately called McDonald who at this time was
back &t Mrs. Warlock's house. They couldn't find snybody,
they didn't have any real light to shed from eny of the
CAP people. Ve asked NeDonald to meet us there. Melonald
and Hardy went off to the area to see what they could find
out about the status of things. Mr, Gleason and I went
back to the police station.

The next significent thing really was that Colonel
Kelly arrived again at about, I would say, two-thirty,

| someplace mid-afternoon, had gotten an lmmediate briefing

1 |

| on the situation, preparations, plans for the kind of line

 that they would put up that evening. They determined at
that point in the briefing that there would not be anybody

| going into the area that night; that they would cordom off

the ares, patrol around it, prevent access but not

|

o Towarde the end of it the mayor came downstairs with

| & councilman, a Negro councilman, Judkins I think it was,

| #nd Judking hed apparently come in with a couple of boys

9 m Adved in the community and they wanted to see the man

% lltn charge, Colonel Ke

1ys and would Colonel Kelly see them,

[colomel. Kelly. said that. he didn't want to speak with them
m would Jack Gleagon end myself go upstairs on the secow

Mgg the police station and see what was up.
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i We talked to them briefly, and one of the things

; || that pigued our interests, one of the two boys was this
; || youth NAACP lesder, Bobby Johmson I think, whom the

4 || reporter had pentioned to us. Essentially they gave us
5 || enough w@mtm to know the communitiy wes very afraid
6 || of what wes going to heppen that night; that they wanted
7 || to be peaceable; that they wanted to hold & large meetlisg
o | at the Youth Center in the nelighbx

yrhwood there, but they
9 || wanted to have assurances from Colonel Kelly, the man in
10 || charge; to the effect that there wouldn't be any police

1 || yiding through the area that night end they would allow

" | them to hold this meeting, ete.

i But they insisted ~- maybe I am getting a little

" || shesd = they only wanted to talk to Colonel Kelly, not

| B |l anybody else, not the mayor or the councilman,

/% | e went down and talked to the Colonel about this,

U |l and he was very hesitant to get into this. He said it

18

hgainat his gemeral policy in any kind of situation,

. 7 || that he didn't feel he sould talk to these people. The

20 |
|| meyor asked him very strongly to talk to them. We indi-
| || eated that we thought he should talk to them,

22

21

_ 80 he did go upstairs and talk to thew and then what
% | \
|| I related came out, that they wented to have a meeting at

the Youth Center; they wanted to be able to hold that
meeting freely. They wanted to know sbout the arrangements

» |
|

1
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1 for that night. They were trying to avoid bloodshed.

2 They thought there was fear in the community there was

3 || zoing to be bloodshed, not started by the community but

4 || there migtat be some offshoot by some drunk or hophead,

5 || and this would start a whole bloodbath, they were trying

6 || to prevent it.

7 || 7" Colonel Kelly gave them permission to hold the meeting
8 || and told them that they had & great responeibility. I

? || remember Mr. Gleason and myself were very much impressed

10 || with Kelly's statement to them. He talked to them
11 gtraight

12

and said, "Iook, I am an officer who has a Jjob

| to do here. There were forty-six rifles stolen and a
? | policemen killed. I want to do that job and you can be
“ || a bridge,” that kind of talk, and he told them to go badk

5 || and hold their meeting.

# ‘MR, DRISCOLL: You were present when
” Colonel Kelly made this statement?
“ WITNESS STERNS: Yes. I was present. The
" |  vas o mayor, the councilman, two young men and Mr,
sl Gleason and myself. They went off to hold the
| " , AR meeting and shortly thereafter Nr. McDonald
2 ||

and Mr. Hardy -~ I should stop here,

| One of the key things about the meeting

they said 1s they wanted a chance » one of the i

things they wanted was & chance to vent some




164

{ grievances, be ume to talk to some people and say this
3 is what was wrong, whether housing, education; ete., and
5 || that what would come out of this was somwe kind of

4 || committee to meet. Commissioner Yivisaker was still in
s || Newark and we were keeping communication by telephone.

¢ || He was elther calling at this time or I called him. I

7 || don!t remember what the situation was, but it was during
8 || the course of this meeting with these young men or just
9 || afterward.

10 I suggeated to him that since there was possible

1L || going to be this kind of grievance procedure he ought to
12 |l maybe come to Plainfield or plan to come at that time,

13 || He said he was rather hesitant to do that, and he asked
4 || to talk to Colomel Kelly, Colonel Kelly was in the midst

1 || of this meeting. Then the Commissioner asked me to get

16 || from Colonel Kelly explieitly his judament as to whether

" ‘ Commissioner Ylvisaker should come to Plainfield.

I went to the Colonel and I gald that the Commissioner
» llwas on the line.: I know he said, "Yes, I want him to
come." I don't remember whether he talked to you at this

SAKER: I don't recall it
either; but I will go back over that,
win (HWITNESS STERNS

t The Colonel did also talk
to the Governor within ten minutes of that
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conversation., He said, "Yes, there may be a
g and right

situation here where he ought to com
away." This wag in the are of three or four
that afterncon.

o Shortly after thisz session %aak‘glpwa
McDonald and Hardy came back to the police
station, the newspaper reporter, and they re-
ported roughly the same thing, that there was
& neeting at the Youth Center. ¥When the other
people went back to start up the meeting |
Colonel Kelly wes somewhat concerned sbout the
fact that this sounded like a mass meeting.

It didn't turn out to be more than a couple of
hundred people, but it sounded like it might be

one thousand people snd he wanted to take some

precauticn that the thing did not get osut of
hand; that it waen't the excuse to rally people
He éid send one of his officers, who I
belleve was & National Cuard officer as well as
& State policeman. I believe his mame was Novak.
He sent him with Jack Gleason of cur department
to @ nearby post Just on the perimeter that
they set up to stand by in case either there
wWas & problem that hed to.be taken care of or
there was a conf:

rontetion that the people wanted
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where they wanted to talk to Gleeson or Commis~
sioner Yivigsker if he pot there. This was
set up.

At the time McDonald and Hmrdy came back
they reported the sume thing from a different
point of view; that a number of people contin-
ued to get together and what the people wanted
to do was to appoint & representative committes
and come back and meet with the mayor and
council and state officials and to lay their
grievances on the teble. Esgentlally it was
the same thing.

They also came into this with one of the
officers of the Plainfield Humen Relations

Commission, & fellow whose nawe is Harris, but
I em not pure. ...

COMMISSIORER YLVISAKER: Charles Miller. .

o WITRESS STERNS: They took this meeting

that. the other young wen had set out and turped

out with a committee repregenting the
neighborimod to give grievances at another
meeting with the mayor and the city council and

‘state officials. This was going ahead at the
Youth C

jreed there would de
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i B & meeting &t the City Hall later with repre-

2 | sentatives.

5 | About this time Commissioner Yivisaker

4 ? arrived and the Attorney General srrived ghortly
5 t thereafter.

6 ? | By Mr. Jaffe:

pl @ wner eime'was ¥matt

8 | A (Mr. Bterns) In the area of five to five~thiriy.
9 | Q ¥as there any discussion up to this point in

0 1| which you were present or which you overheard whereby

11 the Plainfield police department had expressed a desire

12 | o search for weapons?

= A (Mr. Sterns) There was nothing where I was

4 || present that this took place. I was very little in

13 ﬁe@a&akt with Plainfield police officers, The State police

16 ?u@r@ very much in chbarge, and we related to either

17

| Colonel Kelly or Captain Churkin or a Captain Seidler --

8 | I don't remember his exact neme, the two comwanding

9 \lofficers, I personally had very little contact with the

* || Platnfield police.

i MR, DRISCOL¢

On three occasions you
referred to the theft of the rifles and the =
stolen rifles. Is there any evidence that your
| department has or any evidence that the State

n of New Jersey has that there was this theft o,

22

23

24

25
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rifles or that rifles were stolen?

WITNESS STERKS: There iz none that I
directly have, This was the sssumption we went
on becaunse it was the first thing told us.

MR, DRISBCOLL: But you are testifying now
there was a theft,
- WITNESS STEENS8: I should definitely
correct myself,
MR, DRISCOLL: And rifles were stolen,
WITRESS STERNS: I have no

knowledge

except what I gathered from Colonel Kelly.

WITNESS YLVISAKER: Colonel Kelly reported
it to us there hed been & theft of the rifles.

ME, DRISCOLL: His was hearsay slsof?

I agree,

WITNESS STERENS: Any comment I have made
is Just information passed aﬁ to me, I have
no knowledge whatsoever,

MR. LEUCHIER: May I further emphssize
your question?

v MR. JAFFE: Plesse do.

- MR, LEUCHTER: The Flainfield Police, end
among them was Lieutenant Hennessey in his
teatimony before us told us that someone pre-
vented them or gave them orders or inhibited
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them in some way from conducting thelr search
for the allegedly stolen rifles on Monday
moming, if my memory serves me correctly, &
very'dafiazhé inference for me, and I can't
speak for the rest of the Conmission, being
that thege were State officlals who digsuaded
t&am from conducting this search, and I have
the further inference these were cilvilian State
officials, not Btate police officials.

80 T would like to ask you again if there
was any conversation between civilian members
of the Btate government or, specifically, the
two of you here with menxbers of the Plainfield
Police Department vis-a-viz their plamned
Monday morning search for these rifles,

" WITRESS GTERNS: I am in a position to
categorically talk about what went on as far as
the Lepartment of Community Affairs is concerned

from the time we arrived, which was approximately

balance of the entire events of Monday going

until four-thirty Tuesday morning, which wag the

span of my time there. I can say categorically
that no member of the Department of Co

Emunity

Affairs, snd I think I speak for the Commissioner,

|
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had any contact whatsoever with sny Plainfield
police at this point, and that no member of the
Department of Community Affairs gave any kind
of order or even advice pertaining to any kind
of pearch for weapons at that time tm' the State
police or t«zﬁ the Plainfield police, nor were

we agsked for any advice, and I would be most
definite on that point.

MR, GIBBCNS: You arrived at eight-thirty?

WITNESS STERNS: Yes.

MR. GIBEBONS: You were the first on the
scene from your department?

WITNESS STERSN: That's right,

KR, GIEBONS: Then it could not have been
anyone from this department because Henpessey's
testimony was that the time that they had in
mind wes at dawn,

MR, £EﬂﬁE¥ERz Vondey worning.

WITNESS YLVISAKER: I do have this memory:
doel and I had conversation twice during that
day. I was in Newark, and now the time was
when the Govermor and I mafa talking about the
need to get the federal government involved with
this. I was clearly to be the federal aid getter
and coordinator. I had, on hig instructions, a
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couple of days before very early on one of
those momings awaskened the United States
Attorney Ger

erel out of his sleep to alert him

to what was going on in Newark. Ve got the

Red Cross mobiligzed through the Office of
Emergency Planning in Washington. We got
.3m‘em. federal officials coming into Newark
to begin talking sbout post riot aids and the
rest,

oA was beavily occupled that day with
preparations to go to Washington the next day,
which I will describe in a minute. But I
recall beving at least two conversations with
doel Btemms on the phone. The Pirst one
sometime in the morning, and Joel, you ecan
correct me on this, but I have a memory that
you had passed along some information that they
were m&m now about moving in and gearching
the area, and at that point, "Ilook, if it has
got to this" which was going to be a confron
tation agein, "we don't belong in that situation.”
<o WITNESS SBTERNS: I remember that. It was

been a rumor that
had come back to Newark that the State police

-@nd they were going to move in on
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a block by block search of the area, you called
me at the time end said, "Is this truei” This
was at the very moment Colonel Kelly was
telling these young men they could go and have
a meeting end the State police were not

intending to move any plece, move into or patrol

gm area.

You did eall and say, "Maybe we shouldn't
be there; it is goeing to be completely a
police operation.” I said, "No, this is as
far from the truth as it could be. Colonel
Kelly is talking to these young men." But I
think that rumor did get to Newark.

| WITNESS YLVISAKER: It was & matter of

some ¢copecern to me. I want to stress here

throughout this whole time in Newark and in
Flainfield until &

poment I will describe my
impression was that Colonel Kelly and we were
working very well together, and the Governor
was very happy with the arrangement. 8o at mo

‘time during this period, with the possible
- exception that I will describe, was there any
- back and forth between us. I came to have a
&reat respect for Colonel Kelly during that
© time, and certainls ‘

he indicated the same thing
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in retumn.
’ The second conversation we had was the one

Joel reported when I would guess some time
around three o'clock in the afternoon, or

- three-thirty Joel did say, "Iook, Commissioner,
it has come time when we now do play our role"
because the community meeting was being held.
There wag going to be an exchenge of conver-
sations as to the kind of thing we had been
doing in Newark. Because of the relationship
Colonel Kelly and I had established, I made
that explicit that unleas Dave Kelly invited
me and sald 1t was u good thing to come 1
wouldn®t, I got the assurance and immediately
made plans to leave Newark.

I was driven to Plainfield by a Mr.

Carballo of our staff.

By Mr. Jaffe:

¥as the Governor still in Newark on M

onday?
It was kind of eerie for

quickly away. The Governor was still theve at the time
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and there were a whole series of press conferences and

| meetings with this group end that group and all the rest.

.~ By this tire we were getting to the point where the

about housing

| projects, organizing nonprofit agm&ntmm and this kind
| of thing.

Bo then 1 took off that afternoon, and I can't say

| exactly when it was I got to Flainfield, but I know it

It might have been four; four-thirty,

| five. I went directly to the police station and talked
to Joel and to Jack first. Actually Jack wes still down

" - reporting from a telephone booth outside the Neighborhood

B |

House. Joel was there. Ye were using a telephone:booth
as our office. Don McDonald was down attending that
 meeting, |

2 Iwent to talk to Colonel Kelly and the Attomey

eral arrived, and so the group of us were agsembled
downgtairs. The briefing I got said there is going to be

| shortly & meeting in City Hall in which groups would come

community and would express their
grievances so they felt they were being heard. Ve thought

| || that meeting was going to be around seven o'clock or so,
128 |

vl At othis time I met Don MeDomald for the first time,

| who: then came back from the meeting to brief us on what

| had happened.  We decided since we had some time we would
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1 ||| ve0 out for dinner. Colonel Kelly and I and the Attorney

2 ||| +Gemeral in his car, and the rest of our staff, went out

3 in the streets and began looking for a restaurant down

4 the street. It was at that point I noticed with concern

5 || what was happening. All the way up snd down the street

6 wm&ma of people were forming. The impression I got was
7 || people were this way (indicating). It could be touched

8 || off at any moment. I talked to several of the press

' ? |l because they were chasing us wherever we went to get the
| next news story. It was a fantastic gathering. The

|
! |l press corps and television. OCne press men, whom I knew,

I said to him "For God sakes, can't you move on?” or

12

| "Don't stand so conspicuously” because we could easily
4 have a street scene.
Bl se Tt was at that point that we again got news that the

¢ || meeting was going to be much faster. Instead of seven-

T || thirty, 1t uas to be held almost immedimtely.
Wl i oAgadn let me state semething else which is impo:

d | for the understanding of the mood &t the time. As Colonel
20 ||
Ei ‘Wm :f.m the others walked down and looked for s

! . 'MWWM one af his men §topped a car which was full
|2 1%2“‘ white toughs, and ‘I can give you all the deseription,
" lm you know what I am deseribing. Colonel Kelly's men
* | opened. the trunk and found the steel rod and a1l the rest

| ||OF that stuff and really let these kids have it verbally,

d
14
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saying they had no buginess aroung here because we had

been mizwhm- &n ingecure perimeter, allowing cars to g0
in accidentally, sowetimes on purpose, looking for troubk

in the Negro community end coming out stoned and pretty

' well beaten up. It was rough. It was really a tense

 #ituation.

| ' After that episode of the car we decided we wouldn't
m‘” time to eat snd we would all go over together to
am Hall beceuse now the Negroes had started coming up,
& group that had been designated in this meeting down in
five minutes, and was trying as quickly as I could to
| grasp the situation.

mity. I had been thera probably an hour, forty-

| v Ve went over to City Hall, and somehow or other the
gavel got stuck in my hand and I presided at a meeting at
which the mayor waeg present, the eity council was present,

| Colonel Kelly, the Attorney Ge

neral and the Negro group
 up from the comm

anity, and different
nembers of our staff. It seemed to me this was to bde a

| listening thing. Ve were pupposed to git there and listen
‘v One person for the Negro commanity first, he began to

ong-winded way. Others said those weren't

' t the important things, they had to get down to the essenthls,
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i || enemged and tightened. They were very nervous about the

; || faet that whites were allowed to come back and forth and

3 || ears Bring trouble could come into the neighborhood,

4 || They wanted this absolutely secure.

5 || 7" They also began explaining why they wanted one more

6 || bloek mdded to the preimeter to enlarge it, At this point
7 ; 1t got to be & question of maps. Colonel Kelly called

® || for the maps, and we sat around the table. The Colonel

o

| said, "Is it here? Here? Here? He very quickly agreed

10 | to the extension of the perimeter and to sealing 1t off

11

and to keeping the patryols out of there that night because

s'thu Negroes didn't want the provocation of police coming

12
" | down there, particularly the Plainfield police whom they

i ; were expecting to ecause trouble, who were in a bitter

1 |l mood over the killing of one of their buddies. Those
|| thinge were agreed to.

71l “% Tput in the paper a number of other things we have

" | 1isted tn this statement. It was said we don't have much

® |l time." There 1s only about am hour to go to dark. We

20

agreed with our people there would be an exchange. "We

came up here to tell you sbout the conditions. Now we
2 | Nave got to g6 back 6 the community and talk to them”
Qg%.huaaﬁaﬁ”ﬁ@haér:wu&ft%uﬁtﬁnsi&nyﬁmay to come bearing
% | Mhsligealiostent of going be f

OF T'will give a little bit of the feelings as events

25
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played themselves out. There was also & test of good
will., They were going up to Whitey's territory; would
¥hitey come on back down to their territory? 8o it was
paid, "Iook, we think we ean»ﬁ@ﬁ%rwl the crowd down there,
but there are at least ten or a dozen people we can't
guarantee because there has been some drinking down there.
Some of them are pretty hot." Those weapons supposedly
were gtill out,

¥e suddenly adjourned this weeting, which lasted
forty-five minutes or so, and went to the outside
courtyard to see how we were going to go down %o the
community. I had something in my mind we would be going
to & nice tidy nelighbo

hood house on the border of this

community. We sorted out purselves. I got into the lesd
pickup truck with three Negroes, one a Mr. Shetston, and
& woman working with the YWCA, and & thi

d I never got

|| the name of. I was the fourth im the fromt of that piekup

truck,

W We took off, snd there was a caravan of vehicles,
everything from this pickup truck to a litle Volkswsgen.
Then there was the Attorney Genersl's car im which he and
Dave Kelly were riding.

o L We made our way down and the drivers didn't know where
to go. hﬂm of going to a settlement house, we headed
for whatt =
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WITNESS STERNS: Right in front of the
publia»h@asimg'prejeetg

MR, BROWN: BSeventeenth an¢ something., In
front of Turner's Restaurant.

WITNESS YLVISAKEE: As we turned the corner’
into this last block I ecould see this knot of
angry people. We had to go past a twisted,
charred vehicle that had been overturned and
burned. We went through the riot srea and we

stopped., I was in the lead vehicle. 8o it

got to be my lot to be the fellow who was going
to take the bullhorn end talk to this crowd.
By Mr. Jaffe:

At this point there was no more looting going

on,; or no sniping?

(Mr. Ylvisaker) Certainly as we went down there,

|| there were no shote, I can remenber thinking thisg 1& a

| ® Q pretty explosive situation for a couple of cabinet officers

lg'uadruhg“haad.af'tha State police to be in, If this

20 |

community worked this out so that we would be held as

hostages, it would be a hot spot, Colonel Kelly took the

Attorney Ceneral off to the side and they went up stalrs

on the porch of & house. There were & few narrow ones.

The little girl said, "Look, Mommy, he's got a gun;" not-

| ﬁﬁiﬁﬁp@%&&n&i‘Rhily’#akﬂn‘aaﬁar~h&ﬁws&&ﬁ@ﬁnmw-h&uumy shushed
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!
l that' girl,
% “7 He had made sbsolutely clear to the perimeter no cars
were to de allowed in, Colonel Kelly told me aftevwards,
He looked over this crowd there and a car was prowling
around. le was sngry about that. I was in the back of

| the piekup truck. There must have been two-three hundred

very angry people surrounding wme. I won't repeat some of

the words, but they weren't very pleasant, and I didn't

| think I was going to get out of there alive. I took the

? bullhorn and began talking to them, had trouble with the
bullhorn, which m;m was significant because the Negroes
| reported they had trouble with the bullhern, too.

| I'began talking to the crowd. Inmediately the yells
?? would emerge. I won't repeat some of the words, but

‘ then I noticed the erowd control of the people whom we
had gone down with. At first & ecouple jumped up and saig,

| ook, ‘Commissioner; we will proteet you. Don't get too

‘Wm&m‘“ It was great. I noticed one Very angry man
came out of a building swinging & bottle and obviously
| pretty mueh undemeath the Influence; and a little fellow

|| who was in the truck with me very elearly got that M@M&"

| away from the fellow and passed backwards and out.  They

|| Were veally protecting usi’ There were ten in that erowd
'f they couldn't eontrol or anticipate,

J e “wm‘ Wh&tﬁ% i
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there; that we had listened, that the perimeter had been
changed, that the perimeter would be made sgecure, and we
heard their criticisms of the Housing Authority, whic h
they wanted investigated, recreation facilities and par-
|| ticularly they came to the point of bail and relesse on
recognizance because in Newark we had instituted what
‘should have been done a long time ago in New Jersey, with
the help of the Vera Foundation group study, Brick
Marshall's people, releage on recognizance, becauge one
of ‘the real touchy things was the massive arrests which
led to a lot of people in the community being away and
rumors were passing around. It was & real tough situation.
80 ‘'we were going to bring to Plainfield before the
next eplsode I will amwrﬁw 'eame ups; with the approval
of the Attorney General and others, a similar system of
releage of recognizance, the point system that would get
; some of these people out &nd reduce feeling. I mentioned
| this ‘and said the Attorney General will deseribe this to
Ma. “ihg I tumed around, by this time Dave Kelly decided
| this ‘was & bad place for the Attornmey General to be.

!; They were moving out. As I insdvertently called attention

rounded the Attormey General. T

| Hink much to He eredit he stopped the car and the door

i g

%;m’m opened, and gince he is erippled 1%t wes not eagy for
I
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him to stand up, but he edged ovexr so he was confronting
them in a cloger situation than I and deseribed the same
thing I described; and alsn the business about release on
recognizance and ball.

After a while the caravan was relaaged from the crowd.
We begen edging out and we went back to City Eall.

I should add that the mayor was along with us, and
he jurped into the pickup truck and begen talking. It
was very ¢lear that the mayor was getting no response
vhatsoever. As & metter of fact, very antagonistic, If
he had talked much longer I am sure & couple of bottles
would have been thrown, I got the megaphone back and
took it over again.

1 am sorry for this deta-il, but it comes out this way
| énd I will try to be brief because there is a fair amount
| of ground still to cover.
| I went back to City Hall and went into closed-door

| on in. the mayor's office with Colonel Kelly, the
Attorney General, Joel and & few of the others around
there. The purpose was to get a press statement out in
| the.next.half bour to. this huge assemblage of the mass
uedia who were there wmmmm for a ptory. The cameras

b

M were pretty disappointed they weren't getting infor.

A‘! mation omn this mysterious ywm» going on.
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""" ‘We began, like around this table, drafting a& statemen .

IMM we got about five or six minutes into it when
| suddenly there was this loud shouting in the hallway

l
f outside, which tumed out to be Cathcart and Lee, whose

- laet neme I never did get.

Q ¥as this the first time you saw Cathcart?
the AciosoX dddn't know him.  None of us knew him. None
of us from the stete nmew him, end we tried to keep him
out, What Catheart was doing was to holler to the press,
!The town is going to be running with blood. We have

got to say something and I have got to be hears.” Ve
| trded to hold it out, but it wes getting to the point

| where the press had put him on national television with

% |

5 |l had been dealing with him Mfﬂmw - Then Catheart, once

mm remarks, -
" The door was open and the wayor recognized him end
s "Let him come in. I know him. He helped me put.

“This is the firet time that Catheart -« the mayor

led into the room, begen saying what he had to say mﬁ
"You have been ta

king to the more peaceful members of

ough ones are still out there.
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or someplace like that. HNobody was going to institute
things that fast. We said it was absolutely impossible
to do it in that time. Then it became more a series,

| end I think probably you my want to ask questions «~ I
want to try to do it minute by minute -~ of how a middle

position began to develop where since we were going to do

the release on recognizance snyway we thought maybe we

| ean do it tonight and get some released, mﬁanm if what

these guys are saying is true, it would be one of the

provocations in the community which would excuse violence

| om & number of them whom we assumed had the sutomatic

Then there were conversations. Colonel Kelly taléw
privately to the Governor on one occaslon. The Attormey
General talked twice to the Chief Justice of the Supreme
Court, and I talked on one of those phone calls with him,
| the second ones We talked toward the end with the
Governor in which I joined after he had talked to Colonel
| Relly. Throughout twsu time it was a tough situation. I
| think ‘the way the decision went finally, as you know, we
would release thirteen pris

oners chosen by the prosecuting

|| attomey, Kaplowits, from the whole pile, and he selected

m the thirteen with the least records and the leagt
WM He did consult with Cathcart during this period.

i\:m and I had been sitting there talking about other
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things, about what he had done lasgt night. It turned out
he was the father of seven children and he spent hisg night
underneath the bed with his wife and seven kids, and he
was scared of being wiped out tonight. He was nervous
about the kids.

to v AL one time Deve Kelly came in with a note which said
{ that firing has opened up around the whole perimeter,

I| with the implicetion that the Kegro community had gone

I

; back on ite word and we were now faced with military

| action which should be taken. It turned out there had

bean & random rifie ghot, identity still now known, and
|| the National Guard snd the State police shot cut all the
| street lights as a defensive action. Thaet is what it

| amounted to.

that took place. It was a
| very touch and go situation.

mma;.w it was agreed that these thirteen would be

| Yeleased. Then there were some phone

ealls to make sure
| they would get Sremsportation, how they were to be brought
| back into the eommw

nity. I left Plainfield to vetuwn to

I

Q What was the quid pro quo, rifles, etc.?
' A This seemed to have emerged after the firat

i

S tonversation with the Chief Justice, and I don't know to

*;w the Chief Justice's, but the first expression I heard
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' was one man for one gun.

I want to say Catheart at no time was speaking for
| the community or promised that he would deliver. As &
 matter of faet, it was his explicit statement that it

- would be hard Tor anybody to get those guns, but he would

, do his best if that was to be the requirement.

MR, LEUCHTER: But it was not a deal

propoged by Catheart?

THE WITNESS: Oh, mo, nho.

- MR. DRISCOLL: VWho proposed the deal?
THE WITHES8S: The Attorney Ceneral; after
conversation with the Chief Justice,
MR. DRISCOLL: My God!
MR, LEUCHTER: That is off the record.
MR, DRISCOLL: No, you can put it on the

record.

TERES: We were talking about
whether 1t would be possible to release even a
token number of people, and the Attorney General
said you would have to get a judge who would be
willing to sign the relesses at that hour of
night and no Jjudge would do it if the Chief
Justice didn't approve, so he would cell him.
After talking to the Chief Justice he got

back and sald the Chief Justice gaild he can't
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see this. He sald 1f you can ghow him there

was a relationship to saving lives or to getting
back guns or something like that, he wmight

- congider it, but he couldn't do it under any

other eircumstances. This was the Attorney
General reporting that conversstion.

This is where that first balance ceme up
and, therefore, I would say that it grew out
of the Chief Justice saying, "Well, is there a
relationship here to the saving of lives to
getting the guns back? If there is not, I
Just can't go for it."

1+ MR, BROWN: Did your department have
anything to do with this decision, the quid pro
quo, gun for man?

WITRESS YLVISAKER: No. Our part wes to
speed up the relesse on the recognizance.

« MR, GIBBONS: In mecordsnce with the Vera
point system?

- WIINESS YLVIBAKER: None of us knew when

. hat town was going to explode. All the evidence |

we had wag 1t was going to explode again unless
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By Mr, Jaffe:

Q Was your recommendation to the Governor for

| the release of these people based on that, based on the

town quegtion?

A (Mr. Ylvisaker) On my feeling that this town

i was in a very nasty situation. The feelings were very
; sharp on both sides; that anything we could do to releasge
|| the tensions were good and might get us through that

| evening., 8o I was strongly advocating the release of

| understand your reservation, but this is & very extraor-

dinary situation and while I can't say for sure, it is

il very possible blood mey flow and we have got to stop that

B 1f we possibly can.”

16 |

I said the same to the CGovernor, and it was the

| Attorney General and I who persuaded the Governor against

his initisl reservation, to go along.

I should aleo add that while I sensed Colonel Kelly
was not very happy about this situation, at no time was
there a very strong statement to that effect, or an
argument. .. -

Also during thi

8 period since none of us knew Catheart
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was only the mayor's statement that Cathcart had helped

him end he ought to be brought into the eonversation.

MK, BROWN: Were the local police ever
congulted to ask who was Cathcert and lee?
WITHESS YLVISAKER: This I don't koow.
Not to my knowledge.
'MR, DRIBCOLL: There has been testimony
that at a point you told Colonel Kelly you were
taking over at the direction of the Governor.,

SAKER: Not at this point.
1 will get to that.

3 Could I clarify one thing
gbout the release which I think I have alluded

to a# to Bow 67tk place on the Vers Poundation |

pointe? Prosecutor Kaplowitz had in front of
him the arrest record for each person, a little
slip of paper as to why he hed been arrested.
He mede 1t explicit this was not the R.O.R,
procedure because he did not have the important
records. He didn't v

kriow what any previous

riminal record was and, therefore, what he did
was to go throu

gh the 1ist of some 80 people
who had been arrested and pick ocut those who
had ‘in his viewpoint the most winor offenses.
Most of them were mot giving s good sccount of
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themselves.

I was standing next to him at the time he
went through these slips, and there were one or
two people with the charge @f'lmmtina. Mogt
all were disorderly conduct, not giving & good
seccount. He looked at both of them with the
looting and said, "This must be cigarettes”
and threw it in, Then he took & pile of 25 or
8o sheets and this wes going on at the payor's
desk at this end of the room, and Cathcart and
the Commissioner and other pecple were sitting
at this end, He took this plile of 25 names
and threw them in front of Cathcart and said,
"These look like the ones I could go with.

Do any of these make more difference than any
others?” Cathcart and his friend went through
the 25: Every one in & while they would come
to a name and say, "Everybody knows this guy,
bis family." Bo Cathcart did participate in
the selection after the prosecutor had made
this initial Judgrent on the charges and did
say these two or three or four. He did not
pick the entire twelve, but I would say four or
five of the people he said ought to be relessed
were, and then they picked another geven. They

A Gt S R R
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decided twelve was about what you could expect
to get out during the night.

WITNESS YIVISAKER: The prisoners didn't
arrive until three or four o'cloek in the
moyning. By this time -~ Joel, were you with
red

WITNESS STERNS: No.

 WITNES

8 YLVISAKER: I went back to Newark
and stayed the rest of the night in the Robert
Treat and got up the next morming and spent
the next day in Washington with the Attomey
General and his gtaff at breskfast for an hour
end & helf and then with representatives of
the twelve major federal agencles who would
have to do with the federsl aids, Congressnan
Fodino and Congressman Minigh being with me.
8o we spent that day down there.

I went home that evening and spent the
night at bome. The next moyning I came back to
the department in Trenton where by now Joel
bas returned.  Don McDonald had stayed working
in the community going around with different
people there to see whether they eould recover
the mﬂ‘ ‘He was given one gun which had

turned out to be probably mot stolen this year
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but tha year before. MNilt Campbell by‘naﬁ has
arrived on the scene, and somevhere during
Tuesday while this was going on -
MR, BROWN: You were in Washington Tuesday?
WITHESS YLVISAKER: Yes, all day, _ howme
at night., The next moming I wag briefed by
the staff around nine o'clock when I came in,
For the first time I heard that the search was

going to be going on. I still don't know who

nade the decision, under what circumstances the
search wag to be carried on, but our people
were concerned with how the gearch would be
carried on. I would want to talk to certain
people to find cut whether or not certain idess
were developed and how they were gtated. But

1d remained in contact with Colonel
Kelly throughout Tuesday, who was vorking, 1
thought, directly for and with Dave Kelly during
that tiwe. ' Then on Vednesday worning I was
briefed by my staff, saying, "look, there is'
going to be a meeting in the Governor's office
about some other thinge, but this is

going to
come up and we should make certain as the search
proceeds there ought to be ninimum ;ﬁwmmtim
to the members of the Negro community because
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{ this is going to be touchy business. This

2 |l thing could break out again unée: theae_

3 , circumstances."”

4 || That morning in the Governor's office

5‘\1 from roughly ten to twelve I would gather it

6 | was a rather full scale discussion of the

7 j v search and the conditions under which it would
g é ~ be .carried out. I don't know whether it 1s

9 1 b 3% appropriate for me to identify positions or

10 | anything of that kind, positions taken, but

= put it this way: when the discussion was over,

e the agreement had been reached that the search

- would be under full publicity of the press who

"  would be invlited along. Ve were very nervous

- there would be charges and some provocation as

» they went from home to home.

i The agreement had also been resched that

e there would be members of the Negro community

e given armbands to accompany vehicles down to

20
‘the places to be searched, and they would make

21
certain that the people in the houses came out

22 || of the houses so that none of them would be

23 ,
- caught in rooms where things could happen or

" they could say it. Cenerally that was the

% i

+ instruction and that was relayed to Colonel Kelly
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.. By Mr. Juffe:
@ Pid you kmow at this point that a local redio
gtation had some time that momming cerried --
A 0 1 didn't know,
o @ Did snybody in the Governor's office carry &n
apnouncement of the search?

oo hise 1 do know in talking to Don McDonald and with
others when I checked up to see what Don was doing down
there, for exsmple, Milt Campbell, that Ion was put under
considerable pressure in the community when they discovered |
the search wag going to be carried, was almost placed in

danger of his life because he hed been talking about

| reduction of provocation, Now he is identified with the
State that is going to have a great search. He had to
 do some adroit footwork.

| 1 When this was relayed to Colonel Kelly from the

| Governor's office, the agreement that the Plainfield police |
ﬁnmu&ﬁ~nat take part in the search, that the people with

| azmbands from the community would go along with the search
| and the press would be fully along and briefed on this and
?*”ﬂlﬂ be ableé to go in with the search parties, then it

| was agreed that the Attomey General and we were to delay
the search from twelve o two.  We were to get down fast

and to hali“uuptmmsfnnmﬁﬁxmaeu and issue & proclamation

ng to be eonducted, for
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constitutional reasons. There was spome last minute doubt
in the GCovernor's office about the search, but it was
finally decided yes, and we took off.

We made it to Plainfield in record time. It was guite
a ride. Vhen we got there Kelly had alresdy read the
proclamation and the press conference waz over, and we

were ten minutes to take-off., The Attorney Ge

neral and

t I in his car with Deve Kelly right outside the police

gtation, Kelly showed us the map, the twenty-six places
that were going to be hit. That wae dout it. The
Attormey CGeneral stayed at the police station. Kelly
vent down by himself, I think. The next thing 1 remewber
was being at that corner. BAs they got to the corner of
the firehouse where the thing was going to take off I

looked down the bloek and saw three hundred soldiers fully

‘arMed, machine guns and these half track armored personnel

carriers leading off the thing. I sald, "My God! This ig
en invasion. 'This isn't a search.” Here 1s where my
instinet took over.
I turned to Dave and said, "It can't be!"™ Then he
began to tell me.
MR,

BROWN: Colonel Kelly?
WITNESS YLVISAKER: He began to tell me
this is the only way this troop travels. This

is their method of conveyance. I suddenly
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realized we hadn't gone over -- it wasn't in

my mind three hundred soldiers with machine

guns and half tracks would be going down and
carrying on a gearch in a community, a comm-
unity which we had entered two days before
without police protection, had emerged from

and had seen the forces inside which were trying
to keep it quiet within.

Kelly was explaining this end I said, "No,
Dave." I jumped out in front.

'WITNESS BTEFRS: While you were talking
they started to move,

WITNESS YLVISAKER: I Jumped ocut in front
and said, "Stop. In the name of the Governor,
stop” becauge I am now the chief officer there
end I remembered our discussion in the Governor's
office how concerned he was that this thing
could become & national spectacle and start up
the whole thing again.

At that point I countermanded Kelly in
effect. Kelly then -« I don't remember exactly,
but it was something like this (indicating),
admitting defeat, He waved the personnel
carriers off to the eide. Then it toock me two

or three minutes to realize a vacuur had
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developed in command end that my impression wase
a8 a civilian that wuch I would do, but for
heaven sakes, I had nothing to do from here on
in with the way the search had been conducted,
I suppose in Colonel Kelly's mind he said,
"I have been superseded and the Commissioner is

going to take over the search.” I realized

after two or three minutes there was & vacuum.
On this gide were the Jeeps with the personnel
carriers out of the way. On this side were

the fellows from the Negro com

runity with the
ambands waiting to Join the vehicles as uhgy
@ame‘aerasﬁ the intergection, but nothing wes
happening. The press was there. It was really
beginning to swerm,

1 went over and began talking to Milt
Campbell, the decathalon hero who had come back
from Canads to work at this. Finally when I
realized nothing was happening, I have a vague
memory of giving some kind of signal to Colonel
Kelly that the thing ought to start, The Jeeps
then began coming acrogs the intersection. Ve
stopped the first ome. No, hold on. Did the
troop carriers come firsty

NESS STERNS: What happened, you used
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the word "countermanded” Colonel Kelly.
Actually he did not give any order for this
troop to move forward. While you and he were
talking in front of the fire station they
started to move up and go across. I remember
Novak, a State police officer and National
Guard officer, was in charge.

MR, BROWN: He is a Major Novak from
Clifton.

WITNESS

STERKS: You left your conversation
with Colonel Kelly and ran out to stop him.

You talked back with Kelly, and Kelly waved

the personnel carriers aside and 1t was deter-
mined at some point that the jeeps would go
forward but that the perscnnel carriers line up
on a corner and each personnel would turn right
and park; whereas, the jeeps would go straight
across the Intersection into the area.

- B0 that was what was happening in traffic.
All the personnel carriers were not together .
in that line. They were split up and there were
Jaéps in between.

-~ WITNESS YLVISAKER: I will have to give you
a mixed lmpresgion because from here on the next

thing I recall was with Milt Campbell snd the
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Cathcart and a few of the others who had arw-
bands on. Campbell started telling mwe, "Those
half tracks can't go down there. They are going
to scare this community and thinge are going to
pop.”
The second met

ory I have is now the trucks
cane across. Campbell said, "Hold on. The
agreement was no loecal police.” Since I knew
none of the local police, I said, "Well, whatt"
Kelly is now with us. It turned out that
Hermesasey, who was in the lead one dressed in
gray but certainly not in hie regular police
uniform, was wearing a badge up here and Kﬁliy4
waved him out of the truck and down and told
him to take off his badge and helped him take
it off his neck.

The agreement was that it wouldn't be
broken. Kelly told me about why the local polie
were on the trucks. There was ancther local
Plainfield officer whom they spotted and pulled
off. Then the thing began rolling in snd the
Jeeps began pieking up one of the armband guys,
every fourth jeep. Une jeep decided to rosr on
through and Jjust about knocked me over,
© Then the search went off and I went




10

11

12

13

14

15

16

i7 |

18

19

20 |

21

22

B

24

5 |

Yivisaker 200

separately because at this time I was detemined
that I was going to see how the search was

going to be copducted. I drove down with Don

McDonald in his car, and we got down to the
housing project after probably fifteen or
twenty minutes, and here the units were parked
and they were beating the bushes and going in
the apartments, With sowme reporters from the
New York Times and others I went into several
of the apartments. One I remember very defin-
itely:. By this time Cathecart has Jolned us,
though I want to say for the record Ion McDonald
told me not to let Cathecart too close, that he
was going to use this forlis own advantage in
the community, and he didn't want me identified
with Cathecart.

Catbcart took us into this first apartment,
and there I talked to the persons and what I
found was more rudeness then damage, dbut a
iittle old grandmother who, like my grandwother,
kept her place very neat, was extremely upset
about doilies and cushions and everything thrown
around the place. Particularly when I went
upstalrs two foot lockers had been snapped open
with bayonets when she was perfectly willing to
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give them keys. It was indignity more than
real wonetary damege.

MR. DRISCOLL: I realize you were under
pressure and there was a lot of emotion and
it is very easy to be critical in the quiet
of this room, so if any of my questions sound
diffieult I don't mean them to be difficult
particularly. But what was really the purpose
of this search?

WITHESS YLVIBAKER: It is diffiecult to
answey thisg I think partly because I wasn't
part of the decision to search, and I can only
gpeculate about other people's reasons. The
other question 1s: why would one congider
having a search under the ecircumstance?

KR, DRIBCOLL: With all the publieity you
certainly were not going to find sny rifles if
there were sny that had been stolen.

WITNESS YLVISAKER: There were forty-six
weapons outstanding and strong feeling those
weapons had to be recovered,

May I go off the record here?

(Discussion off the record)

' WITNESS YLVIBAKER: At this point when I

came out of one of the spartuents I saw Dave
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Kelly in the gtreet waving the gearch off. I
went over to him and said gomething like,
"Dave, how 18 it going?" or whatever., He

sald, "Well, we are through" and they want~mrf¢
We went back then to the police station, and I
Joined Kelly and others down in the basement.
Then the mayor came by and the chief of police,
and I eould detect what the mood was. There
was & great bltterness. These people felt
defeated. They said thelr police were going
to regign en masse. I saild at the time, not
knowing quite what I wasg getting into, "Would
it help at all 1f T go up and explain that
declsion to them?” As it turned out they went
up and assembled the police force, snd a half
hour later they engrily came down and said,
"What are you wailting fort"

I went up to find the 80 policemen from
Plainfield, many of them still armed. They
locked the door, and we had the mayor and the
police commigsioner and a few others there., I
began with what I thought was a reasonsble
statement about the thing, mot realizing by now
what the feelings were. Then they broke in and
Hennessey took the lead, and he marched up and
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down, and I won't repeat some of the stuff
that went on. It was rough.

At one point they said I was lying when I
seld all the way Kelly and I had been working
in concert except that APC decision, and they
said, “He is lying, 50 let's get Kelly.” When
he came in I said, “"Dave, is it mot true that
you &nd I have been working together in concert
todsy except for that decision which I took
over?" Kelly smell or sensed the situation
and he begen taking the play away by physically

walking sway, never answering the guestion

 directly, and began talking to them as police.

"You know we have got & problem. You can't

quit,” and moving it up to & different level
of conversation.

After about ten minutes of this they sald,
“Dave; to hell with you. Get out of the way.
We want to get that guy.” Kelly left end I
ppent another twenty or thirty minutes with them,
Thip time I got kind of angry and began using
the tone 1 am not ueing around this table.
Ironically I got the meeting much softer when I
began using the @@umﬁgiinn myself, and I
them what I hed done end why I had done it.
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g [l ’ The meeting broke up, and I then gensed

2 éi Kelly really had a problem. He had & demoral-

3 | | ized force, and 1t would be better for us to

4>;' move out of his way now, that the essential

5 | things were done, I talked to him about it,

6:? end at that time we apgreed that I would pull

7ii? out with our guys. Ve left, I would imagine,
8 i around six o'clock, six-~thirty that night, after
o | having a conference with the Governor in which

0 || 1 was asgured by the CGovernor that he and
i Colonel Kelly were in agreement with the way
2 the thing had been handled. He bYacked me up on

B‘g -~ the handling of the APC's and 1t was kind of
4 left that way. Until the 2lst of November I
L never went to Plainfield again. Some of cur
16 people have been in touch with the situation
v | though.

18 In retrospect it was tough, it was fast,

e it was hard to make decisions, but I have this

ol to say: that we csme into Plainfield in a

. situation which literally they were ready to

3 tear each other apart, and we left Plainfield

= with no more property damage and no more
bloodshed. Whatever one might say about ghould
Lo

you have done this or that, even knowing
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everything I now know I would go back and do
everything exactly the same under the ecivcum-
ptances if I were guarenteed that kind of
result, Yes, maybe we have learmed some things
from 1t, but that ig where I would leave the
record.

CHAIRMAN LILLEY: Thenk you very much,
Commissioner. Ve appreclate your coming.

CERTIFICATE

I, JOSEPH F. READING & Certified Shorthand Reporter

‘anﬂ Notary Public in and for the State of New Jersey, do

hereby certify that the foregoing is an accurate trangceript
of my stenographic notes to the best of my ability.




